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 دبیر چهل ویکمین جشنواره تئاتر 
فجر با تاکید بر اینکه تغییرات صورت 
گرفته در تئاتر فجر برای بخشیدن 
طراوت بیشتر به آن بوده است، گفت: 
محروم بودن جشنواره تئاترفجر از 
اساسنامه زیبنده مهم ترین رویداد 
تئاتری کشور نیست و برای برون رفت 
از این آسیب در گام چهل ودوم 
برنامه ریزی دقیقی صورت گرفته 
است. کوروش زارعی در گفت وگو با 
ایرنا بیان داشت: امروز در عرصه تئاتر 
جهان وقتی حرف از اساتید تئاتر 
ایران زده می شود؛ جامعه هنرمندان 
جهانی تئاتر اغلب آنها را می شناسند. 
که  افزود: جشنواره هایی  زارعی 
در تئاتر ایران داریم در هیچکدام 
از کشورهای منطقه وجود ندارد، 
جشنواره های تئاتر فجر، مقاومت، 
ایثار، سودای عشق، کودک ونوجوان، 
مریوان، ۳۷ جشنواره استانی و ۶۰ 
جشنواره تئاتری در کشور داریم که 
در هیچ کجای دنیا نظیر و نمونه ای 
ندارند. این جشنواره ها نیروی محرک 
جریان تولید در تئاتر ایران است. 
وی با بیان آنکه بسیار درباره آسیب 
تعدد جشنواره ها و بحث جشنواره 
زدگی در عرصه تئاتر ایران گفته و 
شنیده می شود، تاکید کرد: بسیاری 
می گویند جشنواره ها چه منفعتی 
دارد؟ معتقدم اگر جشنواره ها نباشند 
متوقف  ایران  تئاتر  تولید  چرخه 
می شود. فصل مهمی از حیات تئاتر 
ما به این جشنواره ها وابسته است. این 
جشنواره ها استعدادهای درخشانی را 
به تئاتر ایران معرفی کرده اند. بسیاری 
از استعدادها به هنرمندان موفقی 
در جشنواره های بین المللی بدل 
شده اند. چنین افرادی در جمهوری 
اسلامی رشد فزاینده ای داشته و 
در  تئاتر  برای  مبارکی  اتفاقات 
جمهوری اسلامی افتاده است. دبیر 
چهل یکمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر تصریح کرد: بی اغراق 

جشنواره بین المللی تئاتر فجر سرآمد 
این رویدادهاست که در عرصه های 
بین المللی نیز نام تئاتر ایران را جهانی 
کرده است. طی چند ماه گذشته 
داور جشنواره بین المللی تئاتر بغداد 
و جشنواره تئاتر اربیل بودم. برای 
اجراهای تئاتر به کشورهای مختلف 
جهان سفر کرده ام؛ از شمال آفریقا؛ 
اروپا تا شرق آسیا نیز جشنواره فجر 
را می شناختند و می گفتند یکی 
از جشنواره های مهم خاورمیانه و 
جهان به شمار می رود. این به مدد 
افتاده  اتفاق  اسلامی  جمهوری 
و ما نباید چشم خود را ببندیم و 
این ها را نادیده بگیریم. وی افزود: 
فکر می کنم جشنواره بین المللی 
تئاترفجر از جوانی درآمد و به درخت 
تنومندی بدل شده است. میوه ها 
و ثمره های آن را در تئاتر؛ سینما 
و تلویزیون ایران می بینیم. زارعی 
در پاسخ به این پرسش که تغییر 
مهم جشنواره چهل ویکم تئاتر فجر 
رجعت به سنت تولید آثار نمایشی 
جدید برای حضور در این رویداد پس 
از ۹ سال است؛ چرا باردیگر شاهد این 
تغییر نگرش در فراخوان این رخداد 
بودیم، تصریح کرد: این تغییرات برای 
طراوت جشنواره ایجاد شده است. 
جشنواره تئاتر فجر طی ۹ سال اخیر 

تولیدمحور نبود و از آثاری که در طول 
یک سال به صحنه رفته بود برای آثار 
ورودی به این رویداد تغذیه می کرد. 
این مهم آسیب های مختلفی را با 
خود به همراه داشت. وی افزود: طی 
۹ سال پیش شاهد آثاری بودیم که 
پیش از جشنواره به صحنه رفته 
بودند و باردیگر برای حضور در این 
رویداد برگزیده می شدند. آسیب مهم 
چنین انتخابی به این بازمی گشت که 
خیلی از آثار پیشتر توسط مخاطبان 
دیده شده بودند و کمتر اشتیاق و 
میلی برای دیدن دوباره آنها میان 
دبیر  داشت.  وجود  مخاطبان 
چهل ویکمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر تصریح کرد: آسیب دیگر 
متوجه این امر بود که برخی بازیگران 
در پروژه های سینمایی و تلویزیونی 
حضور پیدا می کردند و کارگردان 
مجبور می شد برای جایگزینی آنها 
سراغ بازیگرانی با توان کمتری برود 
و این خود به افت کیفی اثر منتج 
می شد. همه این مولفه ها باعث کم 
رونقی جشنواره تئاتر فجر می شد. 
زارعی اظهارکرد: یکی از آسیب های 
مهم این جشنواره آن است که به دلیل 
مشکلات مالی نمی توانستیم همه 
هنرمندان را در طول جشنواره داشته 
باشیم و این به جشنواره ضربه می زد. 

جشنواره محلی است که هنرمندان 
در آن گرد هم می آمدند، کارهای 
یکدیگر را می دیدند، تولید تجربه 
می کردند و دوستی ها ایجاد می شد. 
اما اگر گروهی از استان ها بیاید و 
نتواند تا پایان جشنواره با این رویداد و 
آثارش همراه باشد این از بار استقبال 
هنرمندان استانی می کاهد و باعث 
می شود جشنواره از کیفیت لازم 
برخوردار نباشد. وی ادامه داد: هدف 
دیگرمان آن بود تا اگر پولی برای 
جشنواره در نظر گرفته می شود به 
تولید اختصاص پیدا کند و به خود 
تئاتری ها تزریق شود. نه آنکه صرف 
هزینه های دیگر جشنواره شود. همه 
این ها باعث شد در فراخوان و شکل 
برگزاری جشنواره تغییراتی ایجاد 
کنیم و امیدواریم این تغییرات در 
برگزاری چهل ویکمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر نکات خوب، 
برجسته و مثبتی را از خود برجای 
بگذارد. از آنجا که مشخص نیست 
سال آینده هم من دبیر جشنواره 
باشم تلاش کردیم که مسیری را 
فرد  هر  اگر  که  کنیم  پایه ریزی 
دیگری هم دبیر جشنواره باشد بتواند 
همین روند را برای پرنشاط و ایجاد 
انگیزه کردن هنرمندان و رونمایی آنها 
از تولیدات جدید ادامه دهد. زارعی 
درباره یکی دیگر از آسیب های مهم 
جشنواره تئاتر فجر یعنی نداشتن 
اساسنامه که در دیگر رویدادهای 
فرهنگی و هنری نیز شاهد این آسیب 
کلان هستیم و اینکه آیا می توان 
امید داشت در دولت سیزدهم شاهد 
تنظیم و تدوین اساسنامه مهم ترین 
رویداد تئاتری کشور باشیم بیان 
داشت: بزرگ ترین رویداد تئاتری 
کشور و ویترین تئاتر ایران هنوز از 
نداشتن اساسنامه رنج می برد. لازم 
است تیم پژوهشی برگزینیم تا با کار 
پژوهشی و خروجی آن کار در نهایت 

به یک اساسنامه برسیم.

  انتقاد از لغو 
پخش فوتبال در سینما

 مسعود اطیابی: 
  اکران »انفرادی«

 در سینما ها  ادامه دارد
 یک کارگردان گفت: مجموعه سینما اوضاع 
خوبی ندارد و مخاطب فیلم های سینمایی کم 
شده و دورشدن مردم از سینما خطرناک است. 
مسعود اطیابی، کارگردان فیلم »انفرادی« 
چندی قبل در خصوص اکران دو هفته ای و 
اتمام زمان اکران این فیلم خبر داد، اما اکنون 
که بیش  از یکماه از آن گفت وگو می گذرد 
فیلم سینمایی انفرادی همچنان بر روی 
پرده سینما های کشور است. انفرادی به 
کارگردانی مسعود اطیابی و تهیه کنندگی 
ابراهیم عامریان در تابستان ۱۳۹۸ تولید و 
در اوایل اردیبهشت ۱۴۰۱ در سینما های 
سراسر کشور اکران شد. درحال حاضر کمدی 
انفرادی در گروه پرفروش ترین فیلم های تاریخ 
سینمای ایران قرار گرفته است و در هفته ای 
که گذشت هم سومین فیلم پرفروش گیشه 
معرفی شد. مسعود اطیابی در گفت وگو با 
»باشگاه خبرنگاران جوان« در خصوص اکران 
فیلم انفرادی بیان داشت: انفرادی درحال 
حاضر پرفروش  است و اکران این فیلم بر روی 
پرده سینما ادامه دارد. وقتی فیلمی اکران 
می شود؛ اکران آن از دست تولیدکننده و 
سازنده فیلم خارج و در دست سینماداران و 
مردم است. اطیابی ادامه داد: یعنی تا وقتی 
مردم استقبال می کنند؛ صاحبان سینما 
هم اکران آن فیلم را ادامه می دهند و این 
طبیعی ترین شکل عرضه و تقاضاست. این 
کارگردان می گوید: به طور طبیعی بعد از اینکه 
فیلمی اکران می شود؛ کسی که تصمیم گیرنده 
و تعیین کننده است، قطعا مردم، مخاطبان 
و صاحبان سینما هستند و ما فقط نظاره گر 
هستیم. او افزود: به نظر می رسد انفرادی هنوز 
مخاطب کامل خود را پیدا نکرده است؛ یعنی 
همچنان ظرفیت جذب مخاطب زیادی را 
دارد. من فکر می کنم انفرادی حداقل تا ۳۰۰ 
الی ۴۰۰ هزار نفر ظرفیت اکران دارد، برای 
همین فعلا به طور طبیعی همچنان به اکران 
ادامه می دهد. مسعود اطیابی در خصوص 
قانع کننده بودن رقم فروش فیلم انفرادی 
گفت: شاید ما به عنوان تولیدکننده راضی 
باشیم، اما مجموعه سینما اوضاع خوبی ندارد 
یعنی فیلم ها کم مخاطب شده اند و این کمی 
نگران کننده است. مسعود اطیابی اظهارکرد: 
باید فیلم ها سطح شان بالا برود و توقعات مردم 
را برطرف کنند؛ در واقع فیلم ها برای رفع نیاز 
و توقع مردم روی دست یکدیگر بلند شوند و 
اینکه فعلا این اتفاق نمی افتد خیلی خوشایند 

نیست. 

 سجاد نوروزی، مدیر پردیس 
سینمایی آزادی با اعلام اینکه 
پخش مسابقات فوتبال نیمه نهایی 
جام جهانی در سینما منتفی شده 
است، از نحوه عملکرد مدیران 
چند صنف سینماییِ مرتبط با این 
موضوع انتقاد کرد. سجاد نوروزی 
در گفت وگویی با »ایسنا« بیان 
کرد: اخیرا نمایندگانی از انجمن 
سینماداران به همراه نمایندگانی 
از تهیه کنندگان و پخش کنندگان 
سینما جلسه ای داشتند تا درباره 
میزان سود حاصل از درآمد پخش 
سینماها  در  فوتبال  مسابقات 
تصمیم گیری کنند، اما نتوانستند 
در این باره به توافق برسند و به 
همین دلیل کل قضیه یعنی پخش 
مسابقات نیمه نهایی و فینال فوتبال 
در سینماها منتفی شده است. او 
سینما  که  شرایطی  در  افزود: 
به صورت مطلق به سمت نابودی 
می رود، این چند صنف سینمای 
و  تحلیل  قدرت  آن قدر  ایران 
مدیریت شرایط را ندارند که در یک 
زمین سوخته بر سر غنائم با هم 
نزاع می کنند. وی بیان داشت: این 
توسعه نیافتگی و این نگاه عجیب و 
غریب صنف و تقلیل جایگاه صنف 
به یک بنگاه دلالی را کجا می توان 
پیدا کرد؟ این در حالی است که 
باید در این شرایط نگاه ملی و عام 
داشت تا ۲۰۰ هزار نفری که در 
ارتباط با سینماداری در چند وقت 
اخیر دچار مشکل معیشتی شده اند 
بیش از این آسیب نبینند اما همه 
اینها کنار گذاشته شده و فقط چند 
نفر این گونه سینما را به نابودی 

می کشانند. 

 پیام وزیر ارشاد به جشنواره حقیقت 
جشنواره  شانزدهمین  آغاز  با  همزمان  ارشاد  وزیر   
»سینماحقیقت« در پیامی به این جشنواره تاکید کرد: آنچه 
از سینمای مستند، به یادگار می ماند، تلاشی است که برای 
ثبت واقعیت، به شکلی عادلانه و هنرمندانه دارد. در متن پیام 
دکتر محمدمهدی اسماعیلی آمده است: »جشنواره بین المللی 
فیلم مستند ایران »سینماحقیقت«، به همت مستندسازان و 
هنرمندان به چراغی روشن در سینمای مستند ایران تبدیل شده 
و دوام و درخشش آن دغدغه جمعی دلدادگان فرهنگ و هنر این 
سرزمین است. ایران اسلامی، در چهل سال اخیر، جشنواره ها و 
رویدادهای فرهنگی معتبری داشته که »سینماحقیقت« یکی 
از مهم ترین آنهاست و استمرار آن، تا رسیدن به شانزدهمین دوره 
باعث مباهات و خرسندی است. دغدغه عدالت فرهنگی به عنوان 
یکی از اصولی ترین اولویت های دولت مردمی، یکی از مؤلفه های 
سینمای مستند ایران است. آنچه از سینمای مستند، به یادگار 
می ماند، تلاشی است که برای ثبت واقعیت، به شکلی عادلانه و 
هنرمندانه دارد. هنرمندان چشم و چراغ ما هستند و بیش و پیش 
از هر قشری، صدای جامعه را به گوش مسئولان می رسانند. از این 
منظر سینمای مستند، هوشمندانه و منصفانه نقد می کند، هشدار 
می دهد و راه های برون  رفت از بحران را مطرح می کند. هنرمند 
آنچه را که رؤیت می کند روایت می کند. ازاین رو شرط روایتگری 
حقیقت، رؤیت حقیقت است. بنابراین هنر فیلمسازی مستند 
تنها شایسته هنرمندانی است که حقیقت را درست ببیند و آنچه 
را که دیده اند، هنرمندانه روایت می کند. هنرمندان مستندساز 
از این منظر مصداق جهادگران جهاد تبیین محسوب می شوند. 
تحریف حقیقت یک چالش اساسی پیش روی نسل جوان ماست. 
انتظار می رود همه کسانی که در این حوزه نقش آفرینی می کنند 
با تولیدات خود جلوی تحریف را بگیرند. خوشحالم که در ضیافت 
شانزدهمین جشنواره »سینماحقیقت«، فرصت درخشش و دیده 
شدن آثاری فراهم شد که واقعیت ایران امروز را به تصویر کشیدند، 
صدای نسل جوان بودند، آیینه ای تمام نما از فرهنگ، آداب و رسوم 
و قومیت های مختلف ایران زمین مقابل چشم مخاطب داخلی 
و خارجی قرار دادند. انعکاس روح بلند هنرمند ایرانی و ذوق و 
هنر نسل امروز، نسل پرسشگر و نسل امیدوار به آینده روشن، در 
مستندهای این دوره به وضوح مشهود است. آثار و آمارهای این 
دوره، نوید روزهایی پر امید برای سینمای مستند ایران می دهند. 
حضور پر رنگ مستندسازان جوان، تعداد آثاری که خارج از تهران 
و توسط فیلمسازان استان ها ساخته شده اند، تنوع و تعدد آثاری 
که در بخش شهید آوینی رقابت می کنند و نمایش تصویری از 
جوانان و نوجوان امروز، همه و همه وسعت سینمای مستند امروز 
را به رخ می کشد. اهتمام به جا و هدفمند، برای حمایت از سینمای 
بالنده ای که در استان ها، جاری است و توجه به مضامین دینی و 
استراتژیک و ثبت سندی این روزگار، از امتیازهای این دوره از 
جشنواره »سینماحقیقت« است. در پایان، ضمن آرزوی موفقیت 
روزافزون برای هنرمندان، سینماگران و فعالان حوزه فرهنگ و هنر، 
از خداوند متعال می خواهم چراغ حقیقت طلبی و عدالت خواهی را 
در این سرزمین همواره روشن نگه دارد. محمدمهدی اسماعیلی«

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 ژاپن خواستار افزایش بودجه نظامی 
برای مقابله با »چین« شد

 مسئول سیاسی حزب حاکم لیبرال دموکرات ژاپن در 
جریان سفر به تایوان بر لزوم افزایش بودجه نظامی توکیو 
برای مقابله با پکن تأکید کرد.  به گزارش فارس، یکی از 
اعضای ارشد حزب حاکم لیبرال دموکرات ژاپن در جریان 
سفر خود به تایوان خواستار تخصیص بودجه نظامی 
بیشتر برای مقابله با چین شد. خبرگزاری رویترز در این 
خصوص گزارش کرد، عضو حزب حاکم لیبرال دموکرات 
ژاپن در جریان سفر به تایوان گفته است که توکیو در 
مواجهه با »واقعیت تلخ« تهدید چین و کره شمالی به 
بودجه نظامی بیشتری نیاز دارد. طبق این گزارش، به رغم 
آنکه جزیره تایوان و ژاپن روابط دیپلماتیک رسمی ندارند، 
اما به طور غیررسمی نگرانی های مشترکی را در خصوص 
چین دارند و هر دو می گویند که از افزایش فعالیت های 
نظامی چین در نزدیکی دو کشور نگران هستند. 
»کوئیچی هاگیودا« مسئول سیاسی حزب حاکم لیبرال 
دموکرات و وزیر سابق صنعت ژاپن در جریان سفر به تایپه 
تصریح کرد که از زمان جنگ جهانی دوم، ژاپن »در مسیر 
صلح گام برداشته است« و این مسیر در آینده نیز تغییر 
نخواهد کرد. وی سپس در توصیف روابط ژاپن و تایوان 
ادامه داد: »با این حال، فقط خواندن کلمه صلح قطعا برای 
محافظت از صلح ما کافی نیست.« در حالیکه ژاپن بودجه 
سال آینده را آماده می کند، »فومیو کیشیدا« نخست وزیر 
ژاپن، اعلام کرده است که قصد دارد بودجه دفاعی را به 
مبلغی معادل دو درصد از تولید ناخالص داخلی طی 
پنج سال از یک درصد فعلی افزایش دهد و این بودجه 
دفاعی سالانه ژاپن را از 5.۴ تریلیون ین فعلی به بیش 
از ۱۱ تریلیون ین افزایش می دهد و ژاپن را به سومین 
کشور جهان پس از آمریکا و چین با بالاترین بودجه 
نظامی تبدیل خواهد کرد. هاگیودا در ادامه افزایش 
چشمگیر بودجه نظامی چین و همچنین آزمایش های 
موشکی کره شمالی را از دلایل اراده ژاپن برای افزایش 
بودجه دفاعی عنوان کرد. وی گفت: »در مواجهه با چنین 
حقیقت تلخی، چنین اقدامات نصف و نیمه ای به هیچ 
عنوان معنا و مفهوم خاصی ندارد.« این مقام ژاپنی با اشاره 
به این موارد در ادامه افزود که قابلیت های دفاعی ژاپن 
برای حفاظت از جان و صلح ضروری است و باید به سرعت 
و نه در بازه پنج ساله گسترش یابد. مسئول سیاسی حزب 
حاکم لیبرال دموکرات ژاپن تأکید کرد: »مهم است که 
به وضوح نشان دهیم که ظرفیت کافی را در اختیار داریم 
که هر متجاوز احتمالی را وادار به تجدیدنظر کنیم.« چین 
در واکنش به سفر »نانسی پلوسی« رئیس وقت مجلس 
نمایندگان آمریکا به تایوان به رغم هشدارهای پی در پی 
پکن، در ماه آگوست رزمایش نظامی در نزدیکی تایوان 
برگزار کرد که این رزمایش شامل پرتاب پنج موشک به 
دریای نزدیک اوکیناوا بود. ژاپن میزبان پایگاه های مهم 

نظامی آمریکاست. 

سرگئی لاوروف:

 یورو و دلار دیگر قابل اعتماد نیستند

کوروش زارعی:

تغییرات جشنواره تئاتر فجر برای طراوت آن است

کوتــــاه

 لاوروف در یک مصاحبه تلویزیونی با 
کانال خبری »خبر۲۴-« قزاقستان گفت: 
غرب تلاش می کند تا سرنخی را برای ایجاد 
تفرقه و فاصله بین روسیه و قزاقستان پیدا 
کند. به گزارش ایسنا، سرگئی لاوروف، 
وزیرخارجه روسیه در این مصاحبه بیان 
داشت: در محیط ارتباطات کنونی هرگونه 
اطلاع رسانی چه درست و چه نادرست 
به سرعت گسترش می یابد. چنین افراد 
بی وجدان و منفعت طلبی که به دنبال ایجاد 
تفرقه و فاصله در روابط ما هستند از این روند 
سود می برند.  این دیپلمات ارشد روسیه 
همچنین ادامه داد: می دانیم که همتایان 
آمریکایی ما و نمایندگان اتحادیه اروپا 
چقدر تحولات فضای پس از شوروی را 
دنبال می کنند.  به گفته لاوروف، بروکسل 
به همراه کنگره آمریکا و وزارت خارجه این 
کشور به صورت منظم درباره اینکه چه تعداد 
سازمان غیردولتی ایجاد و از آنها حمایت 
کنند و برایشان به تامین بودجه بپردازند، 

صحبت می کنند. به همین قیاس با توجه به 
این مساله روسیه با قزاقستان همکاری دارد. 
وی ادامه داد: ما درک درستی از چگونگی 
دستیابی به همکاری برابر با همه شرکای 

خارجی خود داریم. حقیقت این است که 
برخی از همکاران خارجی ما جانبدارانه 
رفتار می کنند و می کوشند واقعیت را به 
هر شکل ممکن منحرف کنند تا به اهداف 

ژئوپلیتیکی خود دست بیابند که این را در 
بسیاری از موارد در آسیای میانه و سایر 
جمهوری های استقلال یافته شوروی شاهد 
هستیم. به گفته لاوروف، زمان آن رسیده که 
روسیه و قزاقستان خودشان را از سیستم 
پولی یورو و دلار دور کنند، چون این ارزها 
دیگر قابل اتکا نیستند. وزیر امور خارجه 
روسیه در ادامه مصاحبه خود اظهارکرد: 
در تجارت دوجانبه با قزاقستان در ژانویه 
تا اکتبر ۲۰۲۲، تجارت حدود ۱۰ درصد 
افزایش یافت که معادل ۲۲ میلیارد دلار در 
سال است. زمان آن فرا رسیده است که از 
محاسبه دستاوردها و همکاری خود در ارزی 
که ثابت شده غیرقابل اعتماد است، دست 
برداریم. این دیپلمات ارشد روس همچنین 
گفت: مکانیسم های حفاظتی اقتصادی که 
شاید به کاهش وابستگی به هوسرانی غرب 
منجر شود، در اتحادیه اقتصادی اوراسیا و 
کشورهای مستقل همسود در حال بررسی 

هستند. 

 رئیس جمهور »پرو« اعضای کابینه را 
به دوری از فساد فراخواند

 کابینه پرو پس از روی کارآمدن نخستین رئیس جمهور 
زن این کشور، در مقابل وی سوگند یاد کرد و این 
رئیس جمهور از تک تک وزرا خواست تا متعهد شوند که در 
دوران تصدی مرتکب فساد نخواهند شد. به گزارش ایسنا، 
به نقل از خبرگزاری آسوشیتدپرس، پس از استیضاح، 
برکناری و دستگیری »پدروکاستیو« که ریاست جمهوری 
پرو را در دست داشت، خانم »دینا بولوارته« به عنوان 
رئیس جمهوری جدید پرو سوگند یاد کرد.   بولوارته در 
بحبوحه راهپیمایی ها در سراسر پرو که خواستار استعفای 
وی و برنامه ریزی انتخابات سراسری برای جایگزینی این 
رئیس جمهور و کنگره بودند، دولت میانه روی خود را معرفی 
کرد. ۱۷ وزیر منتخب توسط بولوارته، کلیدی برای تشدید 
یا تسکین تنش ها در این کشور آمریکای جنوبی خواهد بود 
که ظاهرا یک بحران سیاسی بومی را تجربه می کند. وی از 
تک تک ۹ وزیر مرد و هشت وزیر زن کابینه خود خواست تا 
سوگند یاد کنند و متعهد شوند که وفادارانه و بدون ارتکاب 
به فساد به وظایف خود عمل خواهند کرد. پرو جزو معدود 
کشورهای آمریکای لاتین است که نخست وزیر هم دارد 
که از سوی رئیس جمهور انتخاب می شود. بولوارته، »پدرو 
آنگولو« دادستان سابق ایالتی را به عنوان نخست وزیر جدید 
و »آناسیسیلیا خرباسی« دیپلمات پرو را به عنوان وزیر امور 
خارجه این کشور معرفی کرد. کنگره پرو از بولوارته ۶۰ 
ساله خواست به عنوان اولین زنی که این کشور آمریکای 
جنوبی را رهبری می کند، هدایت کشور را به دست بگیرد. 
او تا سال ۲۰۲۶ رئیس جمهور خواهد بود. بولوارته در دولت 
پدرو کاستیو که ۱۷ ماه روی کار بود، به عنوان وزیر توسعه 
خدمت کرد. بولوارته پس از مراسم سوگند کابینه، برای 
مردم سخنرانی کرد و به آنها قول داد که دولتش آماده 
گفت وگو است. وی تاکید کرد که کابینه اش برای احیای 
اقتصاد و برقراری عدالت اجتماعی تلاش خواهد کرد و راه 
پیشرفت را پیش خواهد گرفت. بولوارته گفت: می خواهم 
به شما اطمینان دهم که برای تشکیل کابینه ای که به فکر 
اتحاد و تحکیم دموکراتیک باشد، سخت تلاش کرده ام. 
این دولت وحدت ملی خدمت گذار کل اقشار مختلف 
پرو خواهد بود. براساس گزارش رسانه ها، معترضانی که 
به بازداشت کاستیو اعتراض داشتند شیشه های یکی از 
اداره های پلیس را در منطقه آندس شکسته و تلاش کردند 
به داخل این ساختمان هجوم ببرند. معترضان همچنین به 
مدت کوتاهی، دو افسر پلیس را به کنترل خود گرفتند. در 
اعتراضات در شهر انداهوایلاس در منطقه آندس که حدود 
سه هزار تن در آن شرکت داشتند، چند تن زخمی شدند. در 
همین حال، چندین بزرگراه توسط معترضان که خواستار 
تعطیلی کنگره، استعفای بولوارته و انتخابات جدید بودند، 
مسدود شدند. در لیما حدود یکهزار تن از طرفداران کاستیو 
تجمع کرده و خواستار آزادی وی شدند. پرو در شش سال 

گذشته ۶ رئیس جمهور به خود دیده است. 

  رئیس جمهور ترکیه اعلام کرد: برای آخرین بار نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری می شوم. رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمهوری ترکیه در حاشیه افتتاح پروژه ها در استان 
سامسون گفت: این برای آخرین بار است که در انتخابات 
ریاست جمهوری کاندید می شوم. اردوغان افزود: در سال 
۲۰۲۳ با حمایتی که مردم به عمل خواهند آورد، برای 

آخرین بار نامزد انتخابات ریاست جمهوری خواهم شد و 
ساختن یکصد سالگی ترکیه را آغاز خواهیم کرد و سپس، 
این پرچم مبارک را به دست جوانان خواهیم داد، در یکصد 
سالگی ترکیه نویدها، پیشرفت ها و تحولاتی بزرگ در 
پیش روی ما قرار دارد. وی گفت: من از پنجاه سال پیش 
در عرصه سیاسی حضور دارم و فقط برای خدمت به 

مردم فعالیت کرده ام، به نمایندگی از مردم حرف زده ام 
و به خاطر خشم آنها خشمگین شده ام. انتخابات پارلمانی 
و ریاست جمهوری ترکیه در سال آتی برگزار می شود و 
اپوزیسیون این کشور امیدوار است بتواند در آن انتخابات ها 
به سیطره حدود ۲۰ ساله حزب عدالت و توسعه بر دولت 

پایان دهد. 

رجب طیب اردوغان:

 برای آخرین  بار در انتخابات نامزد می شوم

 رئیس مجلس دومای روسیه بیان داشت: برلین و 
پاریس باید به غیرنظامیان دونباس که از سال ۲۰۱۴ 
میلادی از حملات اوکراین رنج برده اند، غرامت بپردازند. 
به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری تاس، این اظهارات 
ویاچسلاو ولودین، رئیس مجلس دومای روسیه پس از 
آن مطرح شد که آنگلا مرکل، صدراعظم آلمان اذعان کرد 
که توافق نامه های صلح مینسک تنها ترفندی برای وقت 
خریدن برای کی یف به منظور تقویت ارتشش بودند. ولودین 
در پستی در تلگرام نوشت: اعتراف مرکل بدان معناست که 
برلین و پاریس-  میانجی گران توافق مینسک-  مسئولیت 
اخلاقی و مادی برای آنچه در اوکراین در حال رخ دادن است، 

دارند.  وی افزود: این ناکامی تعمدی در اجرای تعهدات ذیل 
توافق نامه های مینسک نه تنها برابر با از بین رفتن اعتماد 
بلکه برابر با جنایتی است که امضاکنندگان توافق نامه های 
مینسک یعنی مرکل، فرانسوا اولاند رئیس جمهور سابق 
فرانسه و پترو پوروشنکو رئیس جمهور سابق اوکراین باید 
نسبت به آن پاسخگو باشند. رئیس دومای روسیه تصریح 
کرد: آنها باید به ساکنان دونباس به خاطر هشت سال 
نسل کشی و خسارت غرامت بدهند. وی گفت: بحران کنونی 
اوکراین به خاطر سیاست های حیله گرایانه رهبران فرانسه 
و آلمان به وجود آمده است. ولودین خاطرنشان کرد که در 
سال ۲۰۱۴ میلادی، برلین و پاریس همچنین میانجی گر 

توافقی میان دولت منتخب ویکتور یانوکوویچ، رئیس جمهور 
وقت اوکراین و اپوزیسیون این کشور برای توقف شورش های 
خشونت آمیز در کی یف بودند. این ناآرامی پس از آن در 
کی یف رخ داد که یانوکوویچ از امضای توافق الحاق با اتحادیه 
اروپا امتناع کرد. وی تاکید کرد: کل این ماجراها به یک 
کودتا در کی یف و نسل کشی مردم در دونباس ختم شد. این 
اظهارات ولودین همچنین پس از آن مطرح شد که ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه اظهارکرد: از شنیدن اظهارات 
مرکل ناامید و شوکه  شدم و این سند دیگری است دال بر 
اینکه تصمیم مسکو برای آغاز عملیات نظامی در اوکراین 

درست بوده است. 

رئیس مجلس دومای روسیه:

 فرانسه و آلمان غرامت نسل کشی به »دونباس« بدهکارند


